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Geachte heren Koning en Woldring, 

Naar aanleiding van de gegeven antwoorden in onze brief d.d. 26 september 2023 m.b.t. participatie 

in deelnemingen en landelijke ontwikkelingen heeft de fractie BBB op 25 oktober 2023 middels een 

ingekomen brief nog een aantal aanvullende vragen gesteld. 

In reactie hierop de volgende antwoorden. 

1. _ Op basis van de beantwoording moeten wij constateren dat er ten dele geen directe 

besparing van energiekosten is maar een indirecte. Op RZWI’s neemt het waterschap 

stroom af van het openbaar net en middels de deelnemingen levert het waterschap 

stroom aan het openbaar net. Het waterschap creëert een fictieve 

energiebesparing/neutraliteit door de hoeveelheid stroom per GvO te salderen met de 

afname van door de RZWI'S 

Klopt deze stelling? 

De stelling klopt. Het i een landelijke systematiek waarbij de energieneutraliteit wordt 

vastgesteld door het salderen van de kWh verbruik en kWh opwek. 

De redenering geeft ook de situatie bij WDODelta weer, met de volgende toelichting. 

Je bespaart maximaal op energieuitgaven als alle stroom die je zelf opwekt ook zelf kan 

gebruiken (= ‘achter de meter”) bij de uitvoering van de taken. Het waterschap heeft 

afgelopen jaren verschillende duurzame opwekbronnen gerealiseerd. Zon op eigen RWZI- 

locaties, op daken en samen met energiecoöperaties wind en zon op locaties buiten het 

waterschap. 

Als je op jaarbasis energieneutraal bent, dan produceer je over de periode van een jaar 

evenveel als je verbruikt. De situatie binnen een jaar is dat niet alle opgewekte stroom ook 

door het waterschap zelf gebruikt kan worden of dat er geen zelf opgewekte stroom 

beschikbaar is zodat ingekocht moet worden van het net. 

De ideale situatie bij energieneutraal is dat je ten allen tijde het eigen stroomgebruik kan 

voorzien door de eigen duurzame opwek. Interessant om te onderzoeken zijn daarom het 

effect van innovatieve stroomcontracten en innovatieve infrastructuur waar onder meer 

kabelverbindingen aan te pas komen. 
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2 Hoe is de stand op dit moment van energieneutraal op de ladder naar 2025. 

De ladder energieneutraal: 

- Trede 1: Elektriciteitsneutraal 2025 (richtgetal 42 min kWh opwek) 

- _ Trede 2: Energieneutraal 2030 (richtgetal 57 min kWh opwek) 

NB: Bij energieneutraal wordt behalve elektriciteit ook de energie in brandstoffen en aardgas meegenomen. 

  

Ladder 

De stand van zaken is weergegeven in onderstaande tabel. Elektriciteitsneutraal 2025 op 

jaarbasis is dit najaar bereikt met het gereed komen van windpark Staphorst. 

Met wat er aan initiatieven ‘n voorbereiding’ is, kan — mits onherroepelijke vergunningen 

beschikbaar komen — trede 2 energieneutraal 2030 op jaarbasis worden bereikt in naar 

schatting 2,5 à 3 jaar. 

De stroom die we opwekken op locaties met drie deelnemingen (2x wind, 1x zon op water) 

wordt op dit moment in zijn geheel aan het net geleverd; er zijn geen kabels tussen deze 

stroombronnen en de waterschapsassets. De zonnestroom die we opwekken op RWZI's en 

daken en met biogas/WKK wordt zo veel mogelijk gebruikt op/door waterschapsassets. 

  

  

  

  

  

  

              
  

Duurzame opwekbronnen zon-wind-biogas/WKK Standvan _ | Indicatie 

zaken eigen gebruik (%) 

duurzame 

opwek 

elektriciteit 

imln kwr-i 

a | Zon op RWZI terreinen + daken 92 6070 (met locaties 

hoger/lager) 

b | Biogaswkk (Zwolle en Deventer) 8 65-90 

C_| 3 x deelnemingen (2 wind, 1 zon op water) 278 0 

Trede 1 Elektriciteitsneutraal (richtgetal 42 min kWh) |_45 

d_| Wind op RWZ! Kampen (vergunningstraject Raad van State) 13 ntb. 

e | Zon naast RWZ! Zwolle Spoolde (vergunning traject} 18 ntb. 

í_[ Zon op RWZI Steenwijk (vergunning in bezit) 03 n.tb. 

Trede 2 Energieneutraal (ichtgetal 57 min kWh) 601 

3. Hoe is de verdeling tussen directe besparing en indirecte besparingen? 

Met directe besparing wordt waarschijnlijk bedoeld besparingen op eigen stroom die het 

waterschap zelf gebruikt bij de taakuitvoering. In de tabel bij vraag 2 staat in de rechtse kolom 

een indicatie van het aandeel stroomverbruik WDODelta per opwekbron. Bij de nog te 

realiseren locaties wordt dit aandeel nog nader bepaald. 

De overige stroom wordt terug geleverd aan het net en is daarmee de ‘indirecte 

besparing’. In de jaarrekening 2022 hebben we aangegeven dat WDODelta door de diverse 

genomen maatregelen € 1,3 miljoen lagere energiekosten heeft. 

Uit: Jaarrekening 2022 WDODelta (energieparagraaf 4.2.4, pag. 65) 

*.In 2022 is 14,3 min W elektriciteit opgewekt. Hiervan was 8 min Wh afkomstig van de WKK's en 

6,3 min kWh van zonnepanelen op RWZI's en daken. 

Deze opwek levert een kleine € 1,3 mijjoen vermeden energiekosten op, dit bestaat uit vermeden inkoop 

en opbrengst teruglevering. 

4 _ Hoe groot acht u de kans, door problemen op het net waarvoor minister Jetten het 

voornemen heeft afgekondigd om bedrijven af te schakelen stroomproducenten niet op 

het net toe te laten en mogelijke storingen, er problemen ontstaan in de bedrijfsvoering 

van de RWZ’s en er tegenvallende opbrengsten uit de energieproductie ontstaan c.q. 

de doelstellingen niet gehaald worden? 
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Door deze omstandigheden nemen de risico's inderdaad toe. We zijn ons aan het verdiepen in 

de risico's en mogelijke maatregelen op de kortere en langere termijn die we kunnen nemen 

om hier op in te spelen. 

Beschikbare, betrouwbare en betaalbare energie voor nu en in de toekomst is een belangrijk 

doel. Graag lichten wij in één van de volgende Deltabijeenkomsten een situatieschets van de 

energiewereld, het handelingsperspectief en de lopende maatregelen toe. Denk hierbij aan 

maatregelen aan extra duurzame opwek (wind/zon) achter de meter aansluiten (op de eigen 

locatie), zelflevering en batterijopslag. 

De Kamerbrief van 18 oktober 2023 over nieuwe maatregelen netcongestie van minister 

Jetten (Klimaat en Energie) kan impact hebben op onze bedrijfsvoering. Het betreft hierbij een 

soort ‘rekening rijden voor het stroomnet’. Gedacht kan worden aan financiële prikkels voor 

bedrijven om het net flexibel te gebruiken. Voor wat betreft voorwaarden voor nettoegang en 

nettarieven ligt de bevoegdheid bij de toezichthouder ACM. Gebruik van het stroomnet wordt 

naar verwachting in de toekomst zwaarder beprijsd. Flexibeler stroom afnemen kan dan 

voordeliger uitpakken. 

Congestie in vrijwel ons gehele werkgebied is een risico. Van de netbeheerder Enexis hebben 

we diverse brieven ontvangen waarin is gemeld dat capaciteit van de netaansluiting niet kan 

worden uitgebreid. Ook is onbekend wanneer dit s opgelost. Dit geldt zowel voor invoeding 

(duurzame opwek) als afname (verbruik stroom). Feit is dat vrijwel ons gehele gebied op slot 

zit en dt in toekomst bij de groei van de bevolking, ontwikkelingen van bedrijventerreinen en 

wet- en regelgeving onze bedrijfsvoering kan belemmeren. Zoals in deze brief wordt 

aangegeven zijn we actief maatregelen aan het verkennen om de bijbehorende risico's van de 

beschikbaarheid, betrouwbaarheid en betaalbaarheid te reduceren. 

5. _ Heeft het waterschap plannen en ideeën om de stroomproductie direct gekoppeld aan 

het energiegebruik (dus buiten het openbaar net om) verder op te voeren en daarmee 

een echte energiebespaarder te zijn? 

Ja, er zijn plannen om de energietransitie verder te optimaliseren en de bedrijfsvoering daarop 

in te richten. Zoals aangeven zouden we in één van de volgende Deltabijeenkomsten graag 

daarover ook informatie en beeldvorming delen. 

In het beleidskader DuurzaamDOEN (maart 2022) is behalve werken aan energieneutraal 

ook een doel meer koppeling bereiken tussen stroomproductie en gebruik. 

Doel: Optimaal energiebeheer en -voorziening bereiken voor de taakuitvoering van het 

waterschap. Dit doen we door meer samenhang te bereiken tussen: duurzame opwek, opslag, 

gebruik, besparen, conversie en inkoop van elektriciteit. 

Als je meer samenhang bereikt kan het inkoopvolume van elektriciteit dalen. 

Op dit moment onderzoeken we meerdere plannen en ideeën om handelingsperspectieven 

in beeld te krijgen, zoals: 

- Toepassen van innovatieve contractvormen voor stroomvoorziening om met 'zelflevering’ 

eigen opwek en gebruik met elkaar te kunnen ‘verrekenen’. 

- Uitbreiden en verkennen opwekinitiatieven en ze direct koppelen (met kabels en/of 

Innovatieve contractvormen) aan eigen grootgebruik locaties. 

- Mogelijkheden en effecten van batterijopslag om een hoger aandeel eigen stroom te kunnen 

gebruiken. 

- In aanbouw is de onderzoekspilot Smart Energy hub op RWZI Hessenpoort met de 

productie van waterstof, vrije zuurstof en warmte. Vrije zuurstof willen we gaan aanwenden 

bij beluchting, wat naar verwachting leidt tot aanzienlijke besparing van elektriciteit. 

- We werken samen met andere bedrijven op de bedrijvenparken waarop de RWZI's zijn 

gelokaliseerd aan een gezamenlijk optimaler beheer van de energiehuishouding en 

netgebruik. 

- In Unie van Waterschappen en STOWA verband brengen we in kaart met andere 

waterschappen en netbeheerders de problematiek en handelingsperspectieven rond 

energievoorziening en netcongestie. Belangrijke kenmerken en voorwaarden voor de 

energievoorziening moeten daarbij zijn: betaalbaar, beschikbaar en betrouwbaar.    
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Naar aanleiding van de geraamde exploitatieopbrengsten in de eerdere brief, nog de volgende 

vragen. 

6 Zijn dat alleen opbrengsten uit verkoop van energie of zijn daarin opgenomen de 

aflossing van aandelenkapitaal? 

In de geraamde exploitatieopbrengsten zit geen aflossing op het aandelenkapitaal. Het ging 

hier om jaarlijkse opbrengsten. Aflossingen worden als kapitaalmutatie op de balans verwerkt 

en daarmee niet in de jaarlijkse exploitatie. Er heeft nog geen kapitaalmutatie plaatsgevonden 

zoals bij de beantwoording van vraag 8 is aangegeven. 

7. _ Als het laatste het geval is, hoe zijn de exploitatieopbrengsten dan te verdelen tussen 

reële opbrengsten en aflossing? 

Dat laatst is dus niet het geval, zie antwoord vraag 6 

8. _ Hoeiis dan de stand van het aandelenkapitaal nu en wat betekent dat voor de 

eigendomsverhoudingen? 

Op het aandelenkapitaal van de 3 BV's (Wij windenergie Staphorst B.V., Nieuwleusen 

Synergie Lokaal Energiebedrijf B.V. en zonnepark de Mussels B.V.) is nog niet afgelost. 

Nieuwleusen Synergie Lokaal Energiebedrijf B.V. en zonnepark de Mussels B.V. zijn nu ruim 

een jaar in productie. Wat betreft Wij windenergie Staphorst B.V. is de verwachting dat deze 

na de testfase dit kwartaal volledig in productie zal zijn. Aflossing van aandelenkapitaal is in 

de opstartfases niet aan de orde en zal starten op een later moment in afstemming met de 

samenwerkingspartijen. 

Het dagelijks bestuur van het 

Waterschap Drents Overijsselse Delta 

de secretaris de dijkgraaf 

(geanonimiseerd)


